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Silnice bezpečné
Kraj podpořil velkými 
penězi dopravní hřiště 
pro děti, přehlednější 
křižovatky a preventivní 
akce. strana 3

CHEMIE HROZILA VODĚ
Vysočina (kid) • Dopravní neho-
dy jakoby chtěly integrovanému 
záchrannému systému na Vysoči-
ně vyvážit poměrně klidné před-
jaří. Jelikož letos v našem kraji do-
sud nehrozily větší mrazy, sněhové 
kalamity a povodně, průmyslové 
havárie na sebe nenechaly čekat.  
Na konci ledna zaměstnal hasiče 
na mnoho perných hodin kamion 
s nákladem několika druhů velmi 
nebezpečných chemických látek. 
Náklaďák havaroval na silnici me-
zi Havlíčkovým Brodem a Habry. Tři 
druhy kyselin, sírová, solná a du-
sičná se mísily s hydroxidem sod-
ným a nebezpečná směs ohrožo-
vala místní potok. Hasiči po něko-
lika hodinách situaci zvládli.

Skleník z Bruselu
Střední škola v Třešti 
má novou zimní 
zahradu za europeníze. 
Slouží výuce mladých 
zahradníků. strana 6

Kam na výstavu
Přinášíme přehled akcí 
v krajských kulturních 
zařízeních na rok 2007. 
Vybere si opravdu 
každý. strana 7

noviny jsou součástí projektu                        www.ceskydomov.cz
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Folklóru letos vládne HoráckoFolklóru letos vládne HoráckoFolklóru letos vládne HoráckoFolklóru letos vládne Horácko

AKTUÁLNĚ S RADNÍM

Vysočina si zaslouží mít svého vyslance v Bruselu. Vysočina dokonce tako-
vého vyslance potřebuje a v této době se už bez něj neobejde. Pro taková 
kategorická tvrzení mám hned několik důvodů. Na prvním místě je důvod 
zcela prozaický – peníze. Všichni víme, jak složitý proces je získávání ev-
ropských dotací, jak se neobejde bez odborné pomoci a jak životné důle-
žité je mít kvalitní a rychlé informace. Existuje například řada evropských 
programů – chcete-li dotací, které se vůbec nevyhlašují prostřednictvím 
národních vlád. Příkladem může být podpora investic v Asii, o které píše-
me na jiném místě a o které bychom se bez toho, že náhodou byli v Bru-
selu naši stážisté, ani nedozvěděli. Ale to není jediný druh informací, ja-
ké nutně potřebujeme – musíme znát i způsoby a vnitřní systémy, jakými 
Evropská komise funguje, navázat osobní kontakty. Můžete se ptát, proč 
jsme na to přišli až teď, když jsme už tři roky členy EU. Pádným důvodem je 
i to, že Česká republika bude mít v Bruselu dům v těsném sousedství čes-
ké ambasády, ve kterém budou soustředěny všechny aktivity naší země. 
Včetně kanceláří zástupců krajů. Prá- vě to velmi vítáme, 
protože dosud jsme zástupce krajů ví- dali rozstrkané 
po celém městě – v podstatě zapo- menuté. V čes-
kém domě najde zázemí také vysla- nec našeho kra-
je. Mezi jeho úkoly bude patřit napří- klad i prezenta-
ce Vysočiny při různých příležitostech v Bruselu a pří-
prava Vysočiny na celoevropská zase- dání. Ta se kva-
pem blíží, protože v roce 2009 bude 
Česko unii předsedat. Čeká jej 
také vyjednávání o regionál-
ním operačním programu 
– scénáři, který jsme pro 
Brusel vypracovali a pod-
le kterého nám bude při-
znávat až do roku 2013 
dotace.
Zkrátka – vyslanec 
Vysočiny bude 
mít spoustu prá-
ce a jsem pře-
svědčená, že 
se ta práce 
nám všem 
na Vysočině 
vyplatí.

Marie Černá
náměstkyně 

hejtmana

Hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil se svým jihočeským protějškem 
Janem Zahradníkem ples zahájili zvesela. Foto: Luboš Pavlíček

Jindřich Procházka navázal na 
tradici firmy, kterou založil jeho 
pradědeček v roce 1887. V roce 
1948 byla společnost znárodně-
na a rodina násilně vystěhována 
z Polné. K porevolučnímu návratu 
přiměla Jindřicha Procházku, kte-
rý se dokonce přímo v areálu to-
várny narodil, zpráva o plánova-
ném uzavření závodu. Procház-
kova společnost Sapeli dnes patří 
k nejznámějším firmám v oblasti 
domácí výroby dýhovaných dveří 
a zárubní. Ze šesti modelů, dodá-

vaných polenskou firmou na po-
čátku její novodobé existence, Jin-
dřich Procházka sortiment rozšířil 
na současných 380 tisíc možných 
kombinací dveří. Dnes zaměstná-
vá Sapeli čtyři stovky lidí v provo-
zech v Polné a Jihlavě. Její obrat 
přesahuje miliardu korun ročně. 
Prestižní ocenění předal Jindři-

chu Procházkovi hejtman Vysoči-
ny Miloš Vystrčil (ODS) a zástup-
ce pořádající společnosti Ernst & 
Young. „Jsem přesvědčen, že Sa-
peli je rovnocenným soupeřem 

a výzvou pro všechny české pod-
nikatele, kteří postoupili do ce-
lostátního kola. Přiznávám, že 
v tomto případě mám jednoznač-
ně jasno, komu držet palce,“ ne-
skrýval svou podporu regionální-
mu zástupci hejtman Vystrčil. 
Nezávislá porota posuzovala 

i další podnikatelské příběhy: La-
dislava Zelenky z Biony Jersín, 
Antonína Urbana z havlíčkobrod-
ské společnosti B:Tech, Františ-
ka Vágnera z třebíčské společnos-
ti Envinet a Rostislava Dvořáka, 
který řídí oděvní družstvo Vývoj 
Třešť.

Živnostník vzkřísil rodinnou firmu

Horácko se významné oslavy 
zhostilo na výbornou. Místní folk-
lórní soubory ve více než hodino-
vém komponovaném programu 

Horácko se představuje předved-
ly tance jednotlivých dobových 
řemesel, zahrála krajová muzika 
a zněly horácké písně. „Každý, 

kdo chce ovlivňovat budoucnost, 
by měl velmi dobře znát minulost 
– své kořeny. A není lepšího způ-
sobu, jak si minulost připomínat, 
než je tento. Venkovská přímo-
čará zábava, prostá, jednoduchá 
písnička. To jsou kořeny nás, lidí 
z Vysočiny,“ řekl měsíčníku Kraj 
Vysočina hejtman Miloš Vystrčil 
(ODS), který měl nad plesem už 
tradičně záštitu. 
Horácko a Podhorácko je jed-

ním z největších souvislých 
a nejstarších národopisných re-
gionů. V oblasti písní a tanců pa-
tří k nejbohatším a nejpestřejším 

z nich. Rozkládá se na českomo-
ravském pomezí a tvoří jej nejen 
prakticky celé území Vysočiny, 
ale přesahuje i do okolních krajů. 
Nejtypičtějším horáckým tan-

cem jsou asi zpívaná kola a tu-
šové tance, dochovaly se i řeme-
slnické tance a taneční hry. Ori-
ginálním přínosem Horácka čes-
kému a moravskému folklóru je 
skřipácká muzika. Skřipky jsou 
jednoduché smyčcové nástroje – 
housle, vydlabané z jednoho ku-
su dřeva, s ostrým, nezaměnitel-
ným zvukem.

(Pokračování na str. 3)

Vysočina (jis) • Podnikatelem roku 2006 na Vysočině 
je Jindřich Procházka z Polné. Od roku 1992 řídí 
společnost Sapeli, nejvýznamnější tuzemskou firmu 
na výrobu dýhovaných dveří a zárubní. Navázal 
na odkaz svých předků a zásadně neotvírá téma 
o odchodu do důchodu. Jindřich Procházka je 
prvním z držitelů této prestižní ceny na Vysočině.

Jindřich Procházka si cenu opravdu zasloužil. Foto: Luboš Pavlíček

Žďár nad Sázavou (kid) • Stovky 
krojovaných účinkujících, tradiční písně 
a tance, zábava až do rána. Národní 
krojový ples České republiky má za 
sebou jubilejní desátý ročník, tentokrát 
zcela v režii našeho kraje.


